
 در انتظار 
یک دربی پرتنش

زبان مان مو درآورد از بس نوشتیم 
و گفتیم لیگ ایران نیاز ضروری به 
VAR دارد. در شرایطی که قریب به 
اتفاق لیگ های دنیا، از معتبر بگیرید 
تا معمولی و سطح پایین، مجهز 
به سیستم کمک داور ویدیویی 
هستند، در ایران این تجهیزات 
را نداریم و مشخص هم نیست 
VAR وارد فوتبال ما  چه زمانی 
خواهد شد. در دو هفته اخیر اما 
نمونه هایی از اشتباهات عجیب و 
غریب را در لیگ برتر دیده ایم. بازی 
لومینیوم مقابل پیکان در هفته  آ
قبل که فاجعه ای بزرگ رقم خورد و 
گل سالم شاگردان مجتبی حسینی 
مردود اعلام شد. این هفته هم در 
بازی آلومینیوم برابر نفت  آبادان یک 
اتفاق منفی دیگر رقم خورد. داور 
یک پنالتی به سود آلومینیوم اعلام 
کرد اما ناظر بازی خیلی زود با خداداد 
افشاریان، رئیس کمیته داوران که 
روی سکوها حضور داشت تماس 
گرفت و او به درستی تأکید کرد که 
خطایی رخ نداده و نباید پنالتی به 
سود آلومینیوم گرفته شود. هر چند 
افشاریان زیر بار این مسأله نرفت اما 
خیلی ها می گویند با او تماسی برقرار 
شده و رئیس کمیته داوران اعتقاد 

داشته که شبیه سازی شده است.
تماس با افشاریان اما حرف و 
حدیث های بسیاری به راه انداخت. 
با اینکه تصمیم او صحیح بود و 
جلوی یک اشتباه بزرگ را گرفت 
اما نوع دریافت استعلام از آقای 
رئیس یا هر فرد دیگری طوری بود 
که شاید نمونه اش را هرگز ندیده 
بودیم و در آینده هم نخواهیم دید. 
حالا اما دربی تهران در پیش است 
و پنجشنبه استقلال و پرسپولیس 
باید در ورزشگاه آزادی به مصاف 
هم بروند؛ دیداری که همیشه 
حساس و پرتنش بوده و اتفاقات 
پرشمار داوری را در خود جای داده. 
با توجه به نبود VAR و البته اتفاقاتی 
که در هفته های اخیر رخ داده، باید 
انتظار یک بازی سرشار از اعتراض و 
پرموضوع در بحث داوری را شاهد 
باشیم. بخصوص که دو تیم هم 
مثل تمام سال ها و دهه های اخیر 
کری های بسیاری با هم دارند و 
البته در جدول هم می کوشند تا از 
دیگری سبقت بگیرند و در پایان 
فصل عنوان قهرمانی را به دست 

بیاورند.

دست تماشاگران درد نکند 
که آمدند ورزشگاه

 بیرانوند: 
بحران چیست؟ 

کدام بحران؟
علیرضــا بیرانونــد در میکســدزون 
ورزشــگاه آزادی زمانــی کــه بــا 
ســؤال خبرنگاری مبنی بر کســب 
پیــروزی و خــروج پرســپولیس از 
بحــران مواجــه شــد، بلافاصلــه 
گفــت: »بحــران چیســت؟ بعــد 
از اتفاقــی کــه در بــازی بــا الدحیــل 
برای مــان افتــاد، شــرایط کمــی 
ســخت بــود. در کل دنیــا بــازی 
ــرای تیم هــای  بعــد از شکســت، ب
بــزرگ ســخت اســت. قبــل از یــک 
بــازی مهــم کــه پنجشــنبه برگــزار 
خواهــد شــد، یــک بــرد خــوب 
خانگــی بــه دســت آوردیــم. در 
ــازی کمــی تمرکــز از دســت  ایــن ب
دادیــم و تحــت فشــار بودیــم امــا 
تــلاش کردیــم بعــد از الدحیــل بــه 

لیــگ برتــر برگردیــم.«
گلــر سرخپوشــان بــا تمجیــد از 
ســت  د «  : گفــت ن  گرا شــا تما
تماشــاگران درد نکنــد کــه بــه 
ورزشــگاه آمدنــد. مطمئنــم اگــر 
ــازی روز تعطیــل و ســاعت خــوب  ب
برگــزار می شــد، دو برابــر ایــن تعــداد 
می آمدنــد. آنهــا نشــان دادنــد ایــن 
هوادار اســت که اســم پرســپولیس 

را ســرپا و زنــده نگــه مــی دارد.«
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مهدی تاج:

برای موفقیت بانوان از هیچ تلاشی دریغ نکنید

مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال روز جمعه در تمرین تیم ملی فوتسال 
بانــوان حضــور یافــت. تاج خطاب به ملی پوشــان گفت: »پوشــیدن پیراهن 
تیم ملی یکی از افتخاراتی است که نصیب شما شده و این امر بدون شک 
با تلاش و پشــتکار شــما عزیزان به دســت آمده اســت. از شــما می خواهم 
تمرینــات خــود را بــا جدیت دنبال کــرده و برای موفقیت تیم ملی فوتســال 

از هیچ تلاشــی دریغ نکنید.«

شاهرخ بیانی:

باید خواب قهرمانی در آسیا را ببینیم

شــاهرخ بیانــی، پیشکســوت فوتبــال ایــران در خصــوص تیــم ملــی فوتبال 
گفت: »اگر آزمون و طارمی را از تیم ملی بگیرید، قدرت ما نصف می شود. 
با شــرایطی که فوتبال ما دارد دیگر باید خواب قهرمانی در آســیا را ببینیم. 
زمــان مــا هــم بــا تیم هــای عربســتانی و قطــری بــازی می کردیــم و قهرمــان 
می شــدیم. هر افتخاری وجود دارد برای دوران ماســت، ولی الان تیم های 

ایرانــی از گروه شــان بــالا نمی  آیند.«

اشکان خورشیدی:

گناهِ من چیست؟

اشــکان خورشــیدی، داور بــازی پرســپولیس و هــوادار پس از این مســابقه 
گفــت: »گنــاهِ من داور چیســت کــه یک مربی می آیــد و روی هوا یک حرفی 
می زنــد و مــن بایــد فحــش بخورم؟ مگــر من خانــواده ندارم؟ مگــر من آدم 
نیســتم؟ آیــا حــق مــن اســت که 48 ســاعت فحــش بخــورم؟ چــرا باید یک 
مربــی بــدون ســند یــک حرفی بزنــد؟ مــن داور از ایــن فوتبال چقــدر درآمد 

دارم؟ آقــای فکــری مــن مراعات شــما را کردم.«

فوتبال ایران زیر  ذره بین
مدیریت فوتبال 

ابــلاغ دو عضــوی کــه قــرار اســت بــه زودی 
بــه بدنــه کمیتــه داوران تزریــق شــوند 
روی میــز تــاج خــاک می خــورد و همچنــان 
قــای رئیــس هیــچ واکنشــی در ایــن  آ
خصــوص نداشــته اســت. از اواخــر فصــل 
ــازی داور  ــه جهانب ــه شــد یدالل پیــش گفت
بازنشســته اهــل شــهرکرد و همچنیــن 
مســعود مــرادی قــرار اســت بــه عنــوان  دو 
عضــو کمیتــه داوران مشــغول بــه فعالیــت 
شــوند، امــا از همــان زمــان بــه ایــن لحظــه 
همچنــان ایــن دو نفــر پشــت خــط مانــده 

ــاج هســتند. ــی ت ــم نهای و منتظــر تصمی
اینطــور کــه گفته می شــود ابلاغ جهانبازی 
و مــرادی توســط افشــاریان صــادر شــده و 
این ابلاغ لنگ امضای رئیس فدراسیون 
اســت ،امــا تــاج فعــلاً هیــچ تصمیمــی 
نگرفتــه و ایــن ابلاغ هــا را همچنــان در 
اتــاق خــود نگــه داشــته اســت! رضــا 
ــار دو عضــوی کــه فعــلاً  ســخندان و نیروی
در کمیتــه داوران فعالیــت دارنــد قــرار 
اســت جــای خــود را بــه جهانبــازی و مرادی 
بدهنــد هرچنــد بــا وجــود اینکه افشــاریان 
از تــاج خواســته تــا ایــن تغییــرات صــورت 
بگیــرد، امــا رئیــس فدراســیون واکنــش 

جــدی نداشــته اســت!
 بــا توجــه بــه اینکــه ایــن روزهــا بیــش از 
هــر کمیتــه ای در فدراســیون انگشــت 
انتقــاد بــه ســمت کمیتــه داوران نشــانه 
رفتــه و منتقــدان بــر ایــن بــاور هســتند کــه 
افشــاریان بایــد از ایــن کمیتــه بــرود ولــی 
ــه منتقــدان  همچنــان زور آقــای رئیــس ب
چربیــده و اجــازه نــداده اســت تــا صندلــی 
مدیریــت را از او بگیرنــد. نکتــه اینجــا 
اســت حتــی علــی میرزابیگــی داوری کــه 
بــه تازگــی بازنشســته شــده اســت در 
طرحــی پیشــنهادی بــه باشــگاه های لیــگ 
برتــر پیشــنهاد اســتیضاح افشــاریان را 
مطــرح کــرد، امــا حتــی ایــن پیشــنهاد بــا 

ــان  ــال عمومــی مواجــه نشــد و همچن اقب
افشــاریان بــر مرکــب قــدرت نشســته و 
کســی هــم نتوانســته و یــا زور گرفتــن ایــن 

مرکــب قــدرت را از او نــدارد.
بــا وجــود اینکــه طرح هــای اســتیضاح و 
یــا برکنــاری او همچنــان مســکوت مانــده 
و هیــچ کــس حاضــر نیســت آن را اجــرا 
کنــد امــا رئیــس کمیتــه داوران نتوانســته 
امضــای ابلاغ هایــی کــه اخیــراً بــرای دو 

عضــو احتمالــی صــادر کــرده را بگیــرد 
و جهانبــازی و مــرادی همچنــان بیــرون 
نــد. البتــه اینکــه  خــط منتظــر مانده ا
بگوییــم اعتراضــات علیــه داوری فقــط 
بــه زمــان افشــاریان مربــوط می شــود و 
مدیــران قبلــی او از ایــن حیــث مصــون 
یــی  نــد، ادعــای غلــط و بی جا مانده ا
اســت و در ایــن عمــر 23 ســاله لیــگ برتــر 
ــه  ــز ریاســت کمیت ــری پشــت می هــر مدی

داوران نشســته بیشــترین چالــش را در 
فدراســیون داشــته اســت. در همیــن 
راســتا هــم وقتــی چنــدی پیــش بــا علــی 
خســروی هم کلام شــدیم به همین نکته 
اشــاره داشــت و در پاســخ به ســؤال ما که 
پرســیدیم: »چــرا در فصــل جــاری این قدر 
داوری هــا جنجــال و ســر و صــدا داشــته 
اســت؟!« ایــن عضــو کمیتــه داوران گفت: 
»مــن چهــل ســال اســت در ایــن داوری 

هســتم و هرســال همیــن جنجال هــا و 
اعتراضــات بــوده اســت.«

علــی خســروی درســت می گویــد در ایــن 
بیســت و ســه ســالی کــه از عمــر لیــگ 
برتــر می گــذرد و پیــش از آن در جــام 
آزادگان هیــچ گاه نشــده کــه جنجالــی 
در خصــوص داوری صــورت نگیــرد و 
ایــن جــزو لاینفــک داوری اســت و هــر 
رئیســی کــه در رأس کمیتــه داوران 
مشــغول به فعالیت اســت باید خودش 
را بــرای چالــش جدیــدی آمــاده کنــد، 
امــا در روزهایــی کــه داوران لیــگ حتــی 
وظایــف ســاده خــود را نیــز فرامــوش 
کــرده و دســت بــه اشــتباهات دور از 
ذهــن می زننــد چنیــن شــرایطی قطعــاً 
از حالــت طبیعــی خــارج شــده و نیــاز 
بــه واکاوی دارد و اگــر قــرار باشــد بــا 
تغییــر راهــی بــرای جلوگیــری ایــن همــه 
هیاهو اندیشــیده شــود حتماً مسئولان 
فدراســیون بایــد بــه دنبــال آن راهــکار 

اساســی باشــند.
 البتــه اینکــه تصــور کنیــم VAR قرار اســت 
به زودی در لیگ برتر مورد اســتفاده قرار 
گرفتــه و تمــام ایــن تنش هــا را از بیــن ببــرد 
خیــال بیهــوده ای اســت و تــا زمانــی کــه 
موانــع بــرای ورود ایــن سیســتم بــه فوتبال 
مــا برداشــته شــود فقــط بایــد بــه دانــش و 
توانایــی داوران امیــدوار باشــیم. داورانــی 
که این روزها دســت به اشــتباهات کاملاً 
ابتدایــی می زننــد و بعضــاً تصمیماتــی 
می گیرنــد کــه باعــث می شــود انگشــت 
حیــرت بــه دهــان گرفتــه و از تعجــب 
چشــمان مان از حدقــه بیــرون بزنــد. بــا 
وجــود همــه ایــن مســائل و در حالــی کــه 
کنــار گذاشــتن افشــاریان خیــال واهــی 
بیــش نیســت نــه رئیــس فدراســیون فعــلاً 
بــا تغییــرات کمیتــه داوران موافقــت کرده 
و نــه قــرار اســت راه حلــی بــرای از بیــن 
بــردن ایــن همــه ســر و صــدا علیــه داوری 
گرفتــه شــود. بایــد بــاور کنیــم بضاعــت 
داوری مــان همیــن اســت و بــا ایــن تصــور 

ــم.  ادامــه لیــگ را در پیــش بگیری

نه تنها برای دربی 
102 بلکه استفاده 
از این سیستم حتی 
در دربی 103 هم 
خیال واهی است 
و انتظار می رود 
شخص تاج اگر به 
عنوان نفر اول 
فدراسیون قصد 
دارد به مخاطب 
فوتبال قولی دهد 
وعده ای نباشد که 
پشتش هیچ توجیه 
منطقی و علمی 
نیست

 zسرمقاله

 zنقل قول

امیر اسدی
روزنامه نگار

   یکشنبه  19 آذر 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7468

 چندی پیش مهدی تاج رئیس 
فدراسیون مدعی شد که برای دربی 
از AFC قرار است VAR قرض کنند و 
در این بازی حساس از این سیستم 
ویدیویی استفاده شود، این ادعا 
ازسوی رئیس فدراسیون کاملاً 
عجیب بود و این سؤال را در ذهن 
ایجاد می کرد چطور شخصی در 
رأس فوتبال کشور حتی از جزئی ترین 
مسائل مربوط به داوری بی اطلاع 
است و با طرح  ادعایی اینچنینی 
سعی می کند فشارهای مربوط به 
اعتراض نسبت به داوری را کم کند؟! 
با فرض به اینکه کنفدراسیون فوتبال 
آسیا پیشنهاد آقای رئیس را قبول 
می کرد و این سیستم ویدیویی را 
در اختیار فوتبال ایران قرار می داد 
)برای تک بازی دربی( داوران لیگ 
برتر که مجهز به این دانش نیستند 
و تاکنون دوره استفاده از این سیستم 
را ندیده اند چطور می توانستند در 
بازی دربی از این سیستم استفاده 
کنند؟! این ادعای آقای رئیس به 
منزله این است که سوئیچ ماشین 
مدل بالایی را به شخصی هدیه 

دهند که رانندگی بلد نیست و از او 
توقع داشته باشند در حد شوماخر 
رانندگی کند! نکته اینجا است تنها 
موعود بنیادی فر که نفر اول لیست 
بین المللی است و باید در جام 
ملت های آسیا داوری کند به لطف 
کلاس هایی که AFC برای او گذاشت 
توانست مدرک لایسنس را بگیرد و 
با علم استفاده از VAR آشنا است 
در غیر این صورت بقیه داوران لیگ 
برتر حتی شش داور بین المللی که 
غیر از موعود در لیست بین المللی 
هستند با این علم آشنا نیستند و در 
صورت اینکه سیستم ویدیویی هم 
در ورزشگاه ها نصب شود فعلاً قادر 

به استفاده از آن نیستند. 
در همین راستا و برای اینکه این 
ه ها بشدت پیگیر  روزها  باشگا
ورود VAR به لیگ برتر هستند و 
همچنین اگر داوران بین المللی 
یران با سیستم ویدیویی آشنا  ا
نباشند، عملاً از بازی های بین المللی 
حذف می شوند، کمیته داوران با 
مدد جستن از دپارتمان داوری 
عربستان شرایطی مهیا کرده تا 

تعدادی از داوران بین المللی بتوانند 
در کلاس های عربستان شرکت 
 VAR کرده و با دانش استفاده از
آشنا شوند. به همین دلیل یک بار 
در مهرماه و یک بار هم به تازگی در 
ماه آذر پنج داور )پیام و بیژن حیدری، 
وحید کاظمی، حسن اکرمی و کوپال 
ناظمی ( به کشور عربستان سفر 
کردند تا در این کلاس ها شرکت 
کنند، اما این دوره ها با دو بار حضور 
در عربستان تکمیل نخواهد شد 
و به دوره چند ماهه نیاز است. در 
نظر بگیرید که از بین چهل پنجاه 
داور لیگ برتر فقط پنج داور تاکنون 
آن هم در دو دوره شرکت کرده اند 
و فعلاً برای آشنایی با استفاده از 
VAR راه طولانی در پیش است و 
این مسأله نشان می دهد که نه تنها 
برای دربی 102 بلکه استفاده از این 
سیستم حتی در دربی 103 هم خیال 
واهی است و انتظار می رود شخص 
تاج اگر به عنوان نفر اول فدراسیون 
قصد دارد به مخاطب فوتبال قولی 
دهد وعده ای نباشد که پشتش هیچ 

توجیه منطقی و علمی نیست.

VAR آشنایی با سیستم

سفر دوباره 5 داور به عربستان

تغییرات در کمیته داوران در راه است

چرا تاج ابلاغ های افشاریان را امضا نمی کند؟!

 مهدیه دریابیگی
روزنامه نگار


